



The UNESCO chairs Global Health & Education (GHE) together with WHO Collaborating Center for Research in Education and Health are strategic resources for knowledge production, knowledge transfer, and capacity building for policy and practice, in order to improve the health and wellbeing of children and young people worldwide.

The chairs connect all kinds of actors, such as UN agencies (including UNESCO and WHO), UN member states, academia, educational institutes, NGOs, companies, and local communities. The main activity of the chairs is community building, by stimulating innovative projects, actor management and fundraising.

UNESCO Headquarters,
125 Avenue de Suffren, Paris
Wednesday 10 October 2018

Official Launch Event

Wednesday 10 October 2018 18.00 – 21.00

Inauguration UNESCO chairs (France and Japan) and WHO collaborating center.

17.30 – 18.00 Registration

18.00 – 19.00 Launch of the chair

Moderator Ms. Charlotte Marchandise Franquet, President of the WHO French Healthy Cities Network.

18.00 – 18.25

Ms. Stefania Giannini, UNESCO Assistant Director-General for Education.
Mr. Dr. Tedros Adhanom Ghebreyesus, WHO Director-General (video).

Ms. Dr. Chris Brown, Head of Investment for Health and Development at WHO/Europe.

Mr. Prof. Benjamin Williams, 1st Vice President of University of Clermont Auvergne and Secretary General of UCA Foundation.

Mr. Prof. Tadashi Kobayashi, Senior Executive Vice President for Education and Research of Osaka University.

Ms. Prof. Beverley Yamamoto, chair holder UNESCO chair Global Health and Education Japan.

Mr. Prof. Didier Jourdan, chair holder UNESCO chair Global Health and Education and Head of the WHO collaborating center for Research in Education and Health France.

18.25 – 18.30 On behalf of the permanent delegations, national commissions for UNESCO and existing UNESCO chairs,
Mr. Koji Kitayama, Minister and Deputy permanent delegate of Japan, **Mr. Prof. Kazuhiro Yoshida** from the Japanese National Commission for UNESCO, **Mr. Prof. Albert-Claude Benhamou** from the French National Commission for UNESCO and **Mr. Prof. Thierry Troussier**, UNESCO chair Sexual Health & Human Rights.

18.30 – 18.45

Mr. Prof. Bjarne Bruun Jensen, Vice President International Union for Health Promotion and Education.

Mr. Prof. Geir Arild Espnes, President European Forum For Health Promotion Research

Ms. Ingrid Stegeman, Programme manager EuroHealthNet.

Ms. Anette Schulz, Manager Schools for Health in Europe network.

Mr. Prof. Luis A. Saboga-Nunes, President EUPHA Health Promotion.

Mr. Prof. David Authier, President UNIRÉS.

18.45 – 19.00

Mr. Prof. Jérôme Salomon, Director-General Directorate General for Health.

Mr. Prof. Jean-Marc Huart, Director-General Directorate General for School Education.

Ms. Laura d'Arrigo, Diplomatic adviser of MILDECA.

Ms. Prof. Jacqueline Godet, President of the French League against Cancer

Mr. Eric Chenut, Vice-President of MGEN, President of MGEN Foundation.

19.00 – 19.55 Keynotes

Moderator Mr. Prof. Abdelbaki Benziane, Rector of the University of Oran, President of the Conference of the University Rectors in Algeria.

The keynote speakers will address the main issues concerning child health and education globally. Where are we now, what kind of data, policies and practices are needed and how can the UNESCO chair and WHO Collaborating Center contribute to make children's lives healthier?

Mr. Prof. Michael Marmot, Professor of Epidemiology and Public Health at University College London, Director of the Institute of Health Equity (UK).

Mrs. Dr. Faten Ben Abdelaziz, Coordinator of Health Promotion at WHO (Geneva).

Mrs. Dr. Ikuko Tomomatsu, Researcher at Kanagawa Centre for Clinical Research and Strategy (Japan).

Mrs. Prof. Fatou Diagne, Professor of Education at University Cheikh Anta Diop of Dakar (Senegal)

19.55 – 20.00 Final word

Prof. Pierre Fonkoua, Professor of Education, University of Yaounde, Cameroon.

20.00 – 21.00 Reception





La chaire UNESCO

« ÉducationS & Santé » a pour ambition de promouvoir la recherche, la formation et le soutien au développement des politiques et des pratiques dans le champ de la promotion de la santé des enfants et adolescents à l'échelle de leurs territoires de vie. Cette chaire est couplée au centre collaborateur OMS pour la recherche en éducation et santé.

La force et l'originalité de cette Chaire résident dans sa dimension intersectorielle et fédérative ainsi que son enracinement au sein des différents réseaux nationaux et internationaux. Près de soixante-dix institutions sont d'ores et déjà engagées au sein de cette communauté pour lui permettre de prendre corps au travers de projets concrets, innovants, et ancrés dans les réalités locales.

Siège de l'UNESCO
125 Avenue de Suffren, Paris
Mercredi 10 Octobre 2018

Inauguration officielle

Mercredi 10 Octobre 2018 18.00 – 21.00

Inauguration officielle des Chaires UNESCO (France et Japon) et du centre collaborateur OMS.

17.30 – 18.00 Accueil

18.00 – 19.00 Lancement de la chaire
Modératrice Madame Charlotte Marchandise Franquet, Présidente du réseau des Villes-Santé de l'OMS.

18.00 – 18.25
Madame Stefania Giannini, Sous-Directrice Générale pour l'éducation, UNESCO.
Monsieur le Dr. Tedros Adhanom Ghebreyesus, Directeur Général, Organisation Mondiale de la Santé (vidéo).
Madame le Dr. Chris Brown, Chef de programme, Bureau européen de l'investissement pour la santé et le développement, Bureau régional Organisation Mondiale de la Santé pour l'Europe.
Monsieur le Pr. Benjamin Williams, Premier Vice-Président de l'Université Clermont-Auvergne.
Monsieur le Pr. Tadashi Kobayashi, Vice-Président Directeur pour l'Éducation et la Recherche, Université d'Osaka.
Madame le Pr. Beverley Yamamoto, Titulaire de la Chaire UNESCO "Global Health and Education" Japon.
Monsieur le Pr. Didier Jourdan, Titulaire de la Chaire UNESCO "ÉducationS et Santé" France, Directeur du Centre collaborateur OMS pour la Recherche en Éducation et Santé en France.

18.25 – 18.30 Au nom des délégations permanentes, des commissions nationales de l'UNESCO et des Chaires Unesco existantes,
Mr Koji Kitayama, Ministre Délégué permanent adjoint de la délégation du Japon,
Monsieur le Pr. Kazuhiro Yoshida, de la commission nationale japonaise, **Monsieur le Prof. Albert-Claude Benhamou** de la commission nationale française et **Monsieur le Pr. Thierry Troussier**, Chaire UNESCO Santé sexuelle & Droits humains.

18.30 – 18.45
Monsieur le Pr. Bjarne Bruun Jensen, Vice-Président, Union Internationale de Promotion et d'Éducation à la Santé.
Monsieur le Pr. Geir Arild Espnes, Président, Forum Européen pour la Recherche en Promotion de la Santé.
Madame Ingrid Stegeman, Directrice des Programmes, EuroHealthNet.
Madame Anette Schulz, Directrice, réseau Schools for Health in Europe.

Monsieur le Pr. Luis A. Saboga-Nunes, Président, EUPHA Promotion de la Santé.
Monsieur le Pr. David Authier, Président, UNIRÉS.

18.45 – 19.00
Monsieur le Pr. Jérôme Salomon, Directeur Général, Direction Générale de la Santé.
Monsieur Jean-Marc Huart, Directeur Général, Direction Générale de l'enseignement scolaire.
Madame Laura d'Arrigo, Conseillère Diplomatique, Mission interministérielle de lutte contre les drogues et les conduites addictives.
Madame le Pr. Jacqueline Godet, Présidente, Ligue Nationale contre le cancer.
Monsieur Éric Chenut, Vice-Président MGEN, Président Fondation MGEN.

19.00 – 19.55 Interventions
Modérateur Monsieur le Pr. Abdelbaki Benziane, Recteur de l'Université d'Oran, Président de la conférence des Recteurs des Universités en Algérie.

Les interventions aborderont les principales problématiques soulevées dans le champ de l'éducation et de la santé des enfants et des adolescents : quels sont les constats et les besoins en termes de recherche, de formation, d'aide à la décision politique. Il s'agit d'une contribution à la feuille de route des chaires UNESCO et du centre collaborateur OMS.

Monsieur le Pr. Michael Marmot, Professeur d'épidémiologie et de santé publique à l'University College London, directeur de l'Institut pour l'équité en santé.
Madame le Dr. Faten Ben Abdelaziz, Coordinatrice de l'unité "promotion de la santé" à l'OMS à Genève.
Madame le Dr. Ikuko Tomomatsu, Chercheur au Kanagawa Centre for Clinical Research and Strategy au Japon
Madame le Pr. Fatou Diagne, Professeur en sciences de l'éducation à l'Université Cheikh Anta Diop de Dakar.

19.55 – 20.00 Mot final
Monsieur le Pr. Pierre Fonkoua, Professeur en Sciences de l'Éducation, Université de Yaoundé, Cameroun.

20.00 – 21.00 Réception

